



CERGY PARIS  
UNIVERSITÉ



CY AGORA

UT université  
de TOURS



UNIVERSITÉ DE  
**TOULON** Laboratoire  
 BABEL

Sorbonne Nouvelle  
université des cultures

EA  
4399

CREW

Le séminaire "Liberalism and Conservatism at a Crossroads: Exploring the Notion of Society and the Individual (19th-21st centuries)" organisé par les laboratoires AGORA (CY Cergy Paris Université), BABEL (Université de Toulon), CREW (Sorbonne Nouvelle), & ICD (Université de Tours) reprend : une fois par mois de septembre à juin (à Cergy ou Paris et en distanciel), rejoignez-nous !

Créé en septembre 2022 sous l'impulsion conjointe des laboratoires AGORA (CY Cergy Paris Université) et ICD (Université de Tours), ce séminaire s'est élargi en 2024 pour inclure les unités BABEL (Université de Toulon), CREW (Université Sorbonne Nouvelle) et TIL (Université Bourgogne Europe). Il réunit des civilisationnistes avec des spécialisations en histoire des idées, science politique, histoire, philosophie, économie et sociologie autour d'un axe transversal : les interactions, les convergences et les tensions entre le libéralisme et le conservatisme, du XIX<sup>e</sup> siècle à nos jours. Initialement centré sur l'histoire intellectuelle de la pensée politique et économique, le séminaire a progressivement évolué vers une approche plus pluridisciplinaire, intégrant une analyse des pratiques sociales, des politiques publiques et des formes contemporaines de gouvernance. Le séminaire interroge de manière critique les recompositions idéologiques entre libéralisme et conservatisme, en mettant en lumière : les continuités et ruptures doctrinales entre ces deux courants ; leur influence respective sur les modèles économiques, sociaux et juridiques contemporains ; leur rôle dans la formation des catégories comme l'intérêt général, l'individu, la responsabilité, l'ordre ou la liberté. Une attention particulière est portée à la notion d'intérêt général versus intérêt individuel dans les partis politiques, point de friction central dans les tensions entre ces deux traditions. À travers ce prisme, sont explorés des concepts comme la responsabilité sociale, la solidarité versus autonomie, ou encore les transformations récentes du rôle de l'État et des institutions intermédiaires.

Le séminaire accueille des interventions portant sur :

- la généalogie historique de ces idées dans les sphères essentiellement anglophones, parfois européennes ;
- les transferts idéologiques et les appropriations différenciées ;
- les usages politiques contemporains du conservatisme ou du néolibéralisme, qu'il s'agisse de discours sur la méritocratie, les politiques publiques ou encore les débats autour de l'éducation, de la morale publique ou de l'ordre social.

L'objectif est de construire une cartographie critique des concepts politiques mobilisés aujourd'hui, en analysant leurs racines historiques, leurs glissements sémantiques et leurs usages stratégiques dans les controverses publiques contemporaines au niveau anglophone."

Voici le programme - de 14h à 15h30, un vendredi par mois, aux dates suivantes :

Date	Laboratoire	Intervenant	Université	Thèmes
26/09/25	AGORA	Will Ogilvie Vega de Seoane	Universidad de las Hespérides	"On Tocqueville and Democracy: 'The Shifting and Intangible Dust on Which Democracy Takes Its Seat'"
17/10/25	ICD	Raphaële Kilty & Alma-Pierre Bonnet (eds)	Université Clermont Auvergne & Université Jean Moulin Lyon 3	On their book: "Towards a Very British Version of the 'Culture Wars'" (Routledge)
5/12/25	ICD	Richard Johnson	Queen Mary University, London	Constitutional Conservatism and the British Left
23/01/26	CREW	Stéphane Guy	Université de Lorraine	"Le socialisme au croisement du conservatisme et du libéralisme"
13/02/26	AGORA	Christopher Fear	University of Hull	Inside Right: Conservatism versus Faragism in the 2020s
20/03/26	ICD	Paul Corthorn	Queen's University Belfast	Sur son ouvrage <i>Thatcher's Cold War: The Battle of Ideas</i> (2026)
10/04/26	AGORA	João Pereira Coutinho	IEP de Lisbonne	"The end of American 'fusionism' in the context of the new American national conservatism"
22/05/26	CREW	Matt Sleat	University of Sheffield	"(Post-)Liberalism and its Discontents"
19/06/26	BABEL	Axel Bercq	Université de Toulon	"Starting afresh? Remnants of post-Referendum factions within Kemi Badenoch's Parliamentary Conservative Party".

Le programme sera rappelé au fur et à mesure, dès la rentrée, avec le lien pour nous rejoindre en ligne.

Toutes les interventions du séminaire depuis 2022 sont à retrouver sur la chaîne YouTube du laboratoire AGORA : <https://www.youtube.com/@laboratoireagora5949/videos>

L'équipe du séminaire :  
 Nathalie Anna Champroux, Laurence Harris,  
 Catherine Marshall, Stéphane Porion & Karine Tournier Sol.



CERGY PARIS

UNIVERSITÉ



AGORA



CREW

## The seminar "Liberalism and Conservatism at a Crossroads: Exploring the Notion of Society and the Individual (19th–21st centuries)"

organised by the research centres

AGORA (CY Cergy Paris University), BABEL (University of Toulon), CREW (Sorbonne Nouvelle),

& ICD (University of Tours) resumes:

once a month from September to June (in Cergy or Paris, with online access)!

Launched in September 2022 under the joint initiative of the AGORA (CY Cergy Paris University) and ICD (University of Tours) research centres, this seminar expanded in 2024 to include BABEL (University of Toulon), CREW (Sorbonne Nouvelle University), and TIL (Université Bourgogne Europe). It brings together scholars in civilisation studies with expertise in intellectual history, political science, history, philosophy, economics, and sociology, around a transversal theme: the interactions, convergences, and tensions between liberalism and conservatism from the 19th century to the present.

Initially focused on the intellectual history of political and economic thought, the seminar has progressively evolved toward a more multidisciplinary approach, integrating the analysis of social practices, public policies, and contemporary forms of governance. It critically examines ideological realignments between liberalism and conservatism, highlighting: the continuities and ruptures in doctrine between these two traditions; their respective influence on contemporary economic, social, and legal models; and their role in shaping categories such as the general interest, the individual, responsibility, order, or freedom. Special attention is given to the tension between the notions of general interest and individual interest in political parties—a central point of friction between these two traditions. Through this lens, the seminar explores concepts such as social responsibility, solidarity versus autonomy, and the recent transformations in the role of the State and intermediate institutions.

The seminar features presentations on:

- the historical genealogy of these ideas in primarily Anglophone contexts, sometimes European ones;
- ideological transfers and differentiated appropriations;
- contemporary political uses of conservatism or neoliberalism, whether in discourses on meritocracy, public policy, or debates on education, public morality, or social order.

The objective is to construct a critical mapping of the political concepts mobilized today, by analysing their historical roots, their semantic shifts, and their strategic uses in contemporary public controversies in the Anglophone world.

**Here is the program** – from 2:00 pm to 3:30 pm, one Friday per month, on the following dates:

Date	Research centre	Speaker	University	Title
26/09/25	AGORA	Will Ogilvie Vega de Seoane	Universidad de las Hespérides	“On Tocqueville and Democracy: ‘The Shifting and Intangible Dust on Which Democracy Takes Its Seat’”
17/10/25	ICD	Raphaële Kilty & Alma-Pierre Bonnet (eds)	Université Clermont Auvergne & Université Jean Moulin Lyon 3	On their book: “Towards a Very British Version of the ‘Culture Wars’” (Routledge)
5/12/25	ICD	Richard Johnson	Queen Mary University, London	Constitutional Conservatism and the British Left
23/01/26	CREW	Stéphane Guy	Université de Lorraine	"Le socialisme au croisement du conservatisme et du libéralisme".
13/02/26	AGORA	Christopher Fear	University of Hull	Inside Right: Conservatism versus Faragism in the 2020s
20/03/26	ICD	Paul Corthorn	Queen's University Belfast	Sur son ouvrage <i>Thatcher's Cold War: The Battle of Ideas</i> (2026)
10/04/26	AGORA	João Pereira Coutinho	IEP de Lisbonne	“The end of American ‘fusionism’ in the context of the new American national conservatism”
22/5/26	CREW	Matt Sleat	University of Sheffield	“(Post-)Liberalism and its Discontents”
19/6/26	BABEL	Axel Bercq	Université de Toulon	"Starting afresh? Remnants of post-Referendum factions within Kemi Badenoch's Parliamentary Conservative Party ».

The program will be announced progressively, starting at the beginning of the academic year, together with the link to join us online.

All seminar talks since 2022 are available on the YouTube channel of the AGORA research centre:

<https://www.youtube.com/@laboratoireagora5949/videos>

The seminar team:

Nathalie Anna Champroux, Laurence Harris,  
Catherine Marshall, Stéphane Porion & Karine Tournier Sol.